

AGAMA DAN KEWAJIPAN KEPADA MANUSIA

MAKALAH TUAN ZA'BA

Dalam “Qalam” yang lalu, di muka 6, ruangan yang kedua, baris yang ke 19 yang berwalkan perkataan: “Asuhan agama.....” dan seterusnya hingga perkataan: “yang selalu” (baris 21). Sepatutnya terletak dalam ruangan yang pertama menggantikan tiga baris di kaki ruangan itu (baris yang ketiga dari bawah) berawalkan perkataan: “Faedah yang demikian” hingga akhir ruangan itu. Jelasnya tiga baris dalam ruangan yang pertama itu telah bertukar tempat dengan tiga baris dalam ruangan yang kedua tadi. Harap dibetulkan.

*

Lebih lanjut kita turunkan sekali lagi nas asalnya yang betul itu dari permulaan pada *paragraph* “cubalah...” di ruangan yang pertama hingga akhir ruangan yang kedua:

“Cubalah kita memandang berkeliling ke dalam antara kesimpulan orang daripada berjenis-jenis yang mendiami negeri-negeri Tanah Melayu ini, termasuk orang-orang bangsa kita sendiri juga. Apakah orangnya yang kita lihat biasa melanggar undang-undang dan melakukan kejahatan seperti menipu, mencuri, menyamun, merampas, membunuh orang, berzina, jadi pelacur dan sebagainya? Bukankah orang-orang yang tiada mendapat asuhan atau yang tiada mengetahui dan tiada

endah hendak mengetahui bagaimana kehendak agama dan suruj larangannya. Kemudian jika kita perhatikan pula apa jenis orangnya yang selalu bebruat kekuasaan yang betul dan menjauhi perkara-perkara yang salah, aib dan cemar. Hingga tiada didapati banyak kecelaan pada mereka dalam kehidupan hari-harinya- Nescaya kita lihat bahawa mereka itu orang yang ada beriman akan agama serta mengetahui banyak sedikit akan bandingan baik dan jahat seperti yang diajarkan oleh agama; mereka sedia mahu menghormati agama dan kehendak-kehendak perintahnya, walaupun barangkali mereka bukannya daripada jenis orang yang cukup taat “mengerjakan” atau orang yang warak menyempurnakan segala”amal ibadatnya”. Yang demikian adalah nyata menunjukkan bahawa jika semuanya manusia ini beragama dan berpegang dengan ajaran-ajaran agama sekurang-kurangnya menggalakkan tiap-tiap yang baik dan betul yang disuruh oleh agama dan membenci tiap-tiap jahat dan salah yang dilarang oleh agama- Nescaya tidaklah perlu lagi pihak pemerintahan mengadakan undang-undnag dan pasukan polis bagi menjaga dan memelihara keamanan negeri.

“Faedah yang demikian bolehlah di kat asama akan diperoleh walaupun agamanya kerana sunggupun antara satu agama dengan satu agama itu banyak tentangannya yang berselisih dan berlainan ajarannya dan terkadang yang berlawanan, iaitu oleh sebab-sebab yang telah sedia diterangkan, tetapi....” Sehingga akhir ruangan yang kedua itu-Pengarang.